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حداثة أبً تمام فً ضوء النقد العربً القدٌم حتى نهاٌة القرن السابع  عٌىاى الرسالة أو الأطروحة:

 الهجري

 

   هلخص الرسالة أو الأطروحة:
 

قواعد وشروط وضعها النقاد العرب تناول البحث حداثة أبً تمام وفق نظرٌة النقد العربٌة التً كانت عبارة عن 

القدماء,واوجبوا على الشاعر أن ٌلتزم بها لكً ٌكون شعره جزل الالفاظ وقوي العبارة مع وضوح المعنى وجلائه,ولكنّ ابا تمام كان 

ٌحرص كل الحرص على أن ٌنحرف بمسار شعره عن هذه القواعد والأصول كلها وقد عده الامدي خارجا على عمود الشعر 

عروف,وذلك لانه تلاعب بلغة الشعر والفاظه,حٌث اصبح البدٌع هوسا عنده فأفرط فً استخدامه فً اغلب اشعاره مما ادى الى الم

تدنً اشعاره التً افسدها الافراط فً استعمال الجناس والطباق,وهذا ما اثار حوله حركة نقدٌة عنٌفة مثلت محور الصراع بٌن القدماء 

لشعر العربً القدٌم خلاصة تجارب الشعراء القدماء,فقد عبر الشعر عن حٌاتهم التً مارسوها بشكل مباشر والمحدثٌن.اذ كان ٌمثل ا

بكل نواحٌها الاجتماعٌة والثقافٌة والفكرٌة,وكان هذا الشعر ٌتصف بعدة سمات وخصائص منها وضوح العبارة,ورشاقة اللغة 

سمات الشعر الجاهلً وشعر صدر الاسلام وشعر العصر الاموي واغلب وسهولتها,,لانه صادرعن طبع لا عن تكلف,وهذه كانت اهم 

شعراء العصر العباسً,ولكن ما لبثت أن جاءت الدولة العباسٌة وتغٌرت حٌاة الامة من حٌاة الترحل والتنقل الى حٌاة التحضر 

بوعً خاص وثقافة عالٌة,فبرز شعراء والاستٌطان, وبهذا ظهر نوع جدٌد من الشعراء اطلق علٌهم الشعراء المحدثٌن الذي تمتعوا 

كُثر امثال بشار بن برد,مسلم بن الولٌد,وابو نواس,وابرزهم ابو تمام, الذي مثل زعامة مدرسة البدٌع التً عبرت عن وعً شعرائها, 

اره خارجة عن وكانت حداثة أبً تمام قد تجاوزت ماهو مألوف فً الشعر العربً كله, فقد جاءت استعاراته وتشبٌهاته فً اغلب اشع

حدود المنطق والعقل,وكانت تتمٌز بكونها تفتقر الى المناسبة فً الاستعارة والمقاربة فً التشبٌه,كما انه تلاعب باللغة 

الشعرٌة,بالاضافة الى أكثاره من الجناس والطباق فً اشعاره,وقد احسن فً بعضه واساء فً اغلبه,مما ادى الى وقوف النقاد العرب 

ن اشعاره التً قالوا فٌها انها قد خرجت عن عمود الشعر المعروف,الذي حدده المرزوقً فً سبعة ابواب وقد كثرت فً وجهه رافضٌ

 الدراسات النقدٌة حول حداثة أبً تمام ومذهبه الشعري.
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Absract of Thesis   
 

This research studies modernism of Abu Tammam on the basis of the theory of classical Arabic criticism which consisted of rules and 

conditions put by the Arab critics and applied by the poets to make  their poetry eloquent and solid with clear and vivid meanings. But Abu Tammam 

was keen to deviate from all these rules and principles in his poetry. Al-Amidi considered him as a rebel against  the common foot of poetry because 

he played on words in his poems and became fond of rhetorics and figures of speech which he used extremely. Consequently,his poetry was 

corrupted by the heavy use of antithesis and paronomasia. Thus, he became the target of a strong movement of criticism that represented the 

conflict between the old and the new. Classical Arabic poetry was a summary of the experiences of the old poets .  It directly expressed the social, 

cultural and intellectual aspects of their life . It was characterized by features of clarity of expression, agility and simplicity of language because it 

was natural and not superfacial. That was the case in the Arab poetry during the pre-Islamic time, beginning of lslam and the Ummaid era in addition 

to the majority of the poetry of the Abbasid era during which the way of living of the Arabs changed from nomadism to urbanism. Thus, there 

appeared a type of new Arab poets who had special knowledge and high education  like Bashar Bin Burd, Muslim Bin Al-waleed and the most 

prominent of them was Abu Tammam. Modernism of Abu Tammam went far beyond the familiar in his illogical and unreasonable similies and 

metaphors. There was no appropriateness in his metaphor and no approximation in his similies. Besides, he played on words and used too much 



antithsis and paronomasia. He was good in some of them but not so in the others. That caused the Arab critics to attack him and refused his poetry 

which they said it deviated from the common foot of the Arabic poetry that was defined by Al-Marzooqi to have seven categories. Many studies of 

criticism were conducted about Abu Tammam and his poetic school. 

 

 


